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Lloc:    Sala d’actes de la FELIB 

Inici:   10.35h 

Finalització:   12.45h 

 

Assistents: 

Sr. Joan Albertí Sastre, batle de Fornalutx i president. 

Sr. Vicenç Marí Torres, batle de Santa Eulàlia del Riu i vicepresident primer. 

Sra. Àgueda Reynés Calvache, batlessa de Maó i vicepresidenta segona. 

Sr. Josep Marí Ribas, batle de Sant Josep de Sa Talaia i vicepresident tercer.  

Sr. Francesc Miralles Mascaró, batle d’Algaida i vocal. 

Sr. Antoni Palerm Milla, regidor de l’ajuntament de Banyalbufar i vocal. 

Sr. Jeroni Salom Munar, batle de Binissalem i vocal. 

Sra. Francisca Marques Taltavull, regidora de l’ajuntament de Ciutadella i vocal. 

Sr. Antoni Salas Roca, batle de Costitx i vocal. 

Sr. Francisco Javier Ametller Pons, batle des Mercadal i vocal. 

Sr. Vicenç Vidal Matas, regidor de l’ajuntament d’Esporles i vocal. 

Sr. Bartomeu Jover Sánchez, batle d’Estellencs i vocal. 

Sr. Rafel Torres Gómez, batle d’Inca i vocal. 

Sra. Pepi González Jiménez, regidora de l’ajuntament de Lloseta i vocal. 

Sr. Joan Jaume Mulet, batle de Llucmajor i vocal. 

Sr. Antoni Mulet Campins, batle de Maria de la Salut i vocal. 

Sra. Sandra Fernández Herranz, regidora de l’ajuntament de Palma i vocal. 

Sr. Gabriel Ferrà Martorell, batle de Puigpunyent i vocal. 

Sra. Lídia Pérez Martínez, regidora de l’ajuntament de Sa Pobla i vocal. 

Sr. Antoni Marí Marí, batle de Sant Joan de Labritja i vocal. 

Sr. Joan Rotger Seguí, batle de Selva i vocal. 

Sr. Joan Carles Verd Cirer, batle de Sencelles i vocal. 
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Sr. Carlos Simarro Vicens, batle de Sóller i vocal. 

 

Excusen l’absència: 

Sr. Jaume Ferrer Ribas, president del Consell de Formentera i vocal.  

Sr. Antoni Pastor Cabrer, batle de Manacor i vocal. 

 

 

Hi actua de secretari el Sr. Miquel Santandreu Bestard. 
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Per indicació del president, el Sr. Joan Albertí Sastre, us convoco a la reunió del Consell 

Executiu Extraordinari que tindrà lloc a Palma, dilluns dia 7 de novembre de 2011 a 

les 10.15 hores en primera convocatòria i a les 10.30 hores en segona convocatòria, a la 

seu de la FELIB , carrer del General Riera, 111 de Palma, d'acord amb l'ordre del dia 

següent: 

 

 

1.  Aprovació de l’acta de dia 14 d’octubre de 2011.  

2. Competències municipals i despesa no obligatòria.  

3. Assumptes a tràmit.  

4. Precs i preguntes 

 

 

 

 

 
Miquel Santandreu Bestard 

Secretari General                                               Palma,  28 d’octubre de 2011  
 
 
 

168/2011 

28/10/2011 



CONSELL EXECUTIU EXTRAORDINARI 
 Palma, 7 de novembre de 2011 
 (Acta aprovada dia 22/12/2011) 

 4 

 

INICI DE LA SESSIÓ 

El president dóna la benvinguda als assistents, als qui agraeix la seva presència. 

 

1. APROVACIÓ DE L’ACTA DE DIA 14 D’OCTUBRE DE 2011.   

El president demana conformitat als assistents per poder aprovar l’acta. El senyor Ferrà 

fa constar que el seu nom no està al llistat d’assistents.  

Els assistents s’assabenten i l’acta s’aprova per unanimitat. 

 

2. COMPETÈNCIES MUNICIPALS I DESPESA NO OBLIGATÒRIA .  

El president informa que el proper dijous dia 10 de novembre a les 12.00h està prevista 

una visita al senyor Bauzà, President del Govern de les Illes Balears, per donar-li a 

conèixer quina és la problemàtica municipal. S’acorda l’assistència del senyor Albertí, 

com a president de la FELIB, el senyor Vicenç Marí, la senyora Reynés i el senyor 

Josep Marí, com a vicepresidents, junt amb el senyor Jover, el senyor Matas i el senyor 

Salas com a vocals representants.  

 

Pren la paraula el senyor Santandreu i informa que tal i com s’acordà al darrer consell 

executiu, l’ajuntament de Manacor i Ciutadella han fet arribar a la federació alguns punts 

a tractar en quan a les mesures d’estalvi per la realització dels pressuposts. A 

continuació es dóna compte de les peticions rebudes: 

 

a. Revisió del conveni del Servei de Prevenció-Extinci ó d’Incendis i de 

Salvament (SEPREISAL):  El senyor Santandreu informa que els ajuntaments 

de més de 20 mil habitants pagaven una taxa per aquest servei, però a 

conseqüència del treball realitzat a l’anterior legislatura, el Consell de Mallorca 

assumeix el cost d’aquest servei a tots els municipis de l’llla de Mallorca. Així 

aquesta petició queda solventada.  

 

b. Policia Turística : El senyor Santandreu exposa que el senyor Pastor proposa 

negociar amb el Govern de les Illes Balears un model més estable de policia 

turística. Un sistema que no sia anual, facilitant l’elaboració dels pressupostos i 

l’estabilitat municipal.  

El president proposa que aquest sia un dels temes a tractar amb el President del 

Govern.  
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El senyor Jover demana si no seria més convenient parlar amb el responsable 

de la conselleria competent. El president contesta que aprofitant l’avinentesa es 

tractarà amb el senyor Bauzà, i que si en posterioritat es considera convenient 

sol·licitar una reunió amb el conseller d’Administracions Públiques no hi haurà 

cap inconvenient.  Els assistents s’assabenten. 

El senyor Vidal exposa que referent a aquest tema també es podria comentar la 

possibilitat de mancomunar aquest servei. 

El senyor Jover informa que fa un temps assistí a una reunió a la conselleria 

competent, i s’està treballant per poder mancomunar aquest servei.  

El senyor Mulet recalca que a la mancomunitat del Pla s’ha intentat gestionar 

aquest servei però que s’han trobat problemàtiques tals com els distints sous 

dels policies, la ràtio de cada municipi, etc, però proposa com alternativa un cos 

de policia immediata per dies festius, vespres i caps de setmana.  

El senyor Verd proposa que la proposta que es realitzi no sia només pels 

municipis costaners, sinó per tots els de les illes.  

El senyor Santandreu exposa que també es pot sol·licitar reforç tècnic a l’hora 

d’equiparar el sou als policies. 

El president es mostra d’acord amb el que s’ha exposat, i manifesta la seva 

intenció d’exposar-ho al President del Govern de les Illes Balears. 

 

c. GESA:  El senyor Santandreu comenta que el senyor Pastor demana coordinar 

mitjançant la Direcció General d’Energia del Govern les relacions dels 

ajuntaments amb GESA, tant el que fa referència a les instal·lacions de noves 

xarxes, com el manteniment, subministrament, etc.  Informa que durant l’anterior 

legislatura es preparà un conveni d’actuació que es farà arribar, mitjançant 

correu electrònic, a tots els membres del consell executiu, i que si no hi ha 

inconvenient la Federació es posarà en contacte amb GESA. També s’adjuntarà 

document de persones de contacte per a cada municipi en cas d’averies i/o 

consultes.  

El senyor Vidal informa que com ajuntament que han tingut un tall de dues hores 

a l’escola pública, creu que és un tema molt important, i que s’haurien de garantir 

uns serveis mínims. 

El senyor Jover exposa que, en quan averies, ell té un codi on es localitza 

l’averia i en quina situació es troba.  

El senyor Verd proposa que aquest conveni també es treballi amb les altres 

entitats subministradores.  
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El senyor Rotger comenta que s’haurien d’exigir avisos, per escrit, de la retirada 

de comptadors dels serveis bàsics.  

Pren la paraula el senyor Salas que recalca que no hi hauria d’haver retirada de 

comptadors a l’administració pública, sinó que s’haurien de proposar alternatives 

al tallament tals com interessos de demora.  

 

d. Subvencions:  El senyor Santandreu  explica que el senyor Pastor considera 

convenient establir un acord per establir criteris a l’hora de concedir 

subvencions, arribant si es considera oportú a acords parcials. 

Pren la paraula el senyor Vidal exposant que almenys s’hauria d’adelentar una 

part de la subvenció, per què tots els municipis han avançat diners de les 

subvencions, pendent de cobro del Govern de les Illes Balears. 

El senyor Verd comenta que el model a seguir sia semblant al Pla E, tenint 

autonomia per determinar quin tipus d’obres es volen realitzar, sempre dins uns 

paràmetres, on la tramitació era senzilla i ràpida i la disponibilitat dels diners era 

àgil i eficaç. Continua explicant que les subvencions haurien de ser més 

genèriques i no tant marcades per unes línees a seguir.  

El senyor Ametller exposa que els ajuntaments petits es veuen obligats a 

avançar diners, assumint a vegades el 100% de la subvenció, sense saber quan 

es cobrarà el percentatge que no pertoca a l’ajuntament. Comenta que aquesta 

situació s’hauria de fer arribar al President del Govern de les Illes Balears. Tot 

seguit explica que les subvencions dels fons europeus també han de ser 

assumides pels ajuntaments, però que aquestes obliguen al Govern a pagar als 

ajuntaments.  

El senyor Salas reflexiona dient que tal vegada no hi haurà cap tipus de 

subvenció, però que s’ha de fer arribar al senyor Bauzà que no es pot aturar el 

100% de l’obra pública i inversió. 

El president comenta que el senyor Bauzà té un molt bon equip d’assessors i 

que en tot moment sabrà el que ha de fer. 

La senyora Fernández demana s’hi ha algun tipus de informació sobre la Llei de 

barris, i quins seran els barris prioritaris. 

Pren la paraula el senyor Miralles, comentant que s’estan parlant de coses 

distintes. Demanar que les seves subvencions no siguin finalistes, que al seu 

parer no s’aconseguirà, perquè al Govern li interessa decidir en què s’ha 

d’invertir, a més que hi ha subvencions europees finalistes que no s’han de 

deixar perdre i poder millorar el percentatge de subvenció i la gestió de les línees 

d’ajuda 
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e. Clarificar, unificar i simplificar el tema de la re collida de residus i la 

incineració dels mateixos:  El senyor Santandreu exposa que el Consell de 

Mallorca ha adquirit el compromís de facturar per separat.  

El president comenta es va fer una pròrroga de la recollida selectiva per a 6 

mesos i que ja n’han passat 2, que és un punt a tenir en compte per una altre 

reunió. 

El senyor Verd exposa que si el Consell de Mallorca realitza aquests rebuts, no 

haurien de ser rebuts únics, sinó prioritzar aquells ciutadans que reciclen i als 

ajuntaments que implanten sistemes de reciclatge.  

El senyor Miralles informa que a l’Assemblea de Batles es creà una comissió de 

treball per tractar aquest tema. 

 

f. Traspàs de competències a les administracions supra municipals:  El senyor 

Santandreu comenta que el senyor Pastor exposa que els ajuntaments han anat 

assumint durant el transcurs dels anys serveis que són necessaris pels 

ciutadans però dels que no en tenen les competències i que suposen una 

càrrega econòmica inassolible per les Entitats Locals a dia d’avui. Presenta 

alguns exemples com les escoletes d’educació infantil, el centres de dia i les 

escoles de música fent referència en aquestes darreres al que és educació 

reglada i no reglada.  

El senyor Jaume aprofita per afegir a aquest llistat les residències de tercera 

edat. 

El president exposa que el tema de les residències també pot ser un punt a 

tractar amb el senyor Bauzá. 

Tot seguit, el senyor Simarro comenta que, a part de donar a conèixer al 

President del Govern de les Illes Balears tot l’exposat fins ara, també s’hauria de 

clarificar quines són les competències que assumeixen els ajuntaments sense 

que aquestes siguin pròpies dels consistoris, i un cop analitzat, realitzar els 

pressuposts pel proper any i puntualitzar quines mesures s’han de seguir amb 

totes aquestes competències municipals i despesa no obligatòria, però sempre 

de forma conjunta amb totes les entitats locals. Recalca que a l’Assemblea de 

Batles del passat dia 3, es parlà que a l’hora de fer els pressuposts només 

s’havien de tenir en compte els ingressos propis de cada municipi, però així no 

es podran assumir totes aquelles competències que no són pròpies. S’hauria 

d’estudiar quin són els sistemes d’estalviar més diners a l’ajuntament i poder 

oferir els serveis que pertoquen als ciutadans.  
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El senyor  Mulet demana saber quina quantitat es rebrà de totes les subvencions 

de serveis que no són competència dels ajuntaments, per poder tenir-ho en 

compte a l’hora de realitzar els pressuposts. 

Després de tot un seguit d’intervencions, es decideix que cada un d’aquest 

temes: escoles d’educació infantil, centres de dia, escoles de música i 

residències, es tractaran de forma concreta en una reunió on es convidarà a 

assistir a tots els municipis amb la problemàtica a tractar, per tal de poder 

consensuar unes mesures a seguir.  

A continuació el senyor Santandreu presenta les propostes presentades per 

l’ajuntament de Ciutadella. 

 

a.  Possibilitat de revisar el conveni dels funcionaris  per poder minvar els 

serveis que se’ls ofereixen:  oculistes, dentistes, beques, etc: 

El senyor Jover comenta que creu que l’ajuntament de Calvià ha eliminat tots 

aquests beneficis. 

El senyor Rotger recalca que es necessària una prèvia feina de camp per tal de 

saber quins són els serveis que es propicien a cada municipi, i diferenciar entre 

els treballadors funcionaris de carrera, els interins i els laborals. 

El senyor Salom comenta que l’anterior setmana mantingué una reunió amb els 

enllaços sindicals, on els proposà que el conveni laboral dels treballadors de 

l’ajuntament quedes suspès durant dos anys, i després es reprengui amb les 

mateixes condicions actuals. Informa que els enllaços sindicals entengueren la 

situació actual que està passant el consistori, i es comprometeren a estudiar la 

proposta.  

La senyora Fernández informa que l’ajuntament de Palma ha elaborat un pla 

d’austeritat, que ofereix fer arribar a la Federació, on no es minven serveis als 

treballadors sinó que treballa sobre els màxims i mínims retribuïbles.  

La senyora Reynés informa que a l’ajuntament de Maó s’ha iniciat un procés de 

negociació, on es proposa congelar les ajudes socials per un període d’un any. 

El senyor Josep Marí comenta que, al seu parer, si els treballadors funcionaris 

aconsegueixen congelar les condicions actuals, aconseguiran un bon tracte, ja 

que els anys vinents són de reducció de serveis i condicions.  

El senyor Simarro exposa que durant la legislatura anterior es feu un pla de 

sanejament, que ofereix fer arribar a tots els municipis, on es parla de reduir 

empleats, eliminar convenis i productivitat, etc, malgrat els sindicats no 

manifestaran el seu acord. 
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El senyor Mulet explica que a la Mancomunitat del Pla s’han reduït molts de 

serveis i s’han llevat tots els complements, però s’ha equiparat el sou als 

treballadors laborals de l’Estat. 

El senyor Ametller reflexiona dient que el problema és de l’endeutament, que si 

els ciutadans han pagat els seus rebuts i contribucions, no haurien de veure 

afectats els serveis que se’ls ofereixen, però no sempre els pressuposts 

s’ajusten a la realitat. 

El senyor Salom comenta que al seu parer no tots els ajuntaments han d’eliminar 

els mateixos serveis, sinó que s’ha de crear una ruta a seguir per tots aquells 

consistoris que així ho considerin, i deixar que cada entitat local decideixi les 

inversions a realitzar.  

La senyora Reynés exposa que a l’ajuntament de Maó els pressuposts no són 

reals, ja que el pressupostat per a llicències d’obra no té res a veure amb la 

realitat, i aquest fet no dóna possibilitat d’execució a l’ajuntament.  

El senyor Jaume exposa que la reunió d’avui és fruit de tot un seguit de reunions 

prèvies on s’ha parlat, en totes elles, que els ajuntaments estan assumint 

competències que no són pròpies, i exposa que s’hauria de definir quines són les 

pròpies i quines no, i arribar a un acord entre tots els municipis. Alhora, demana 

un conveni marc pels treballadors funcionaris i estabilitzar el tema de la policia 

local. 

El senyor Vidal comenta que falta assessorament als ajuntaments, i es podria 

demanar al senyor Bauzá ajuda i reforç per elaborar aquest conveni. Alhora, 

concreta que també es podria exposar el tema del SOIB i la targeta de l’EMT 

integrada a la targeta intermodal. 

Tot seguit el senyor Josep Marí exposa que l’administració de la Comunitat 

Autònoma és abstracta, tenint competències l’illa d’Eivissa transferides al 

Consell Insular d’Eivissa i no a les altres illes, i una disparitat d’accions a 

finançar,  però que així i tot s’ha d’arribar a un acord. Alhora comenta que, al seu 

parer, no s’haurien de llevar serveis als ciutadans, però sí acordar que no 

s’assumiran més competències ni serveis per part dels consistoris. 

La senyora Fernández recalca que, a dia d’avui, no es pot fer front a totes les 

competències assumides pels ajuntaments, i que s’han de reduir despeses, 

mitjançant la reducció de serveis que no són bàsics pels ciutadans.  

El senyor Palerm recalca que els ajuntaments es troben en tres problemes; 

poder cobrar tot els que se’ls deu des de les altres administracions, realitzar els 

pressuposts els més ajustats a la realitat com sigui possible, i exposar al 

President del Govern de les Illes Balears el llistat d’accions assumides pels 
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consistoris que no ens són pròpies, i demana que aquest llistat es reenviï als 

membres del consell executiu. 

El senyor Verd recalca la necessitat que, des de la FELIB, es redacti un conveni 

marc pels treballadors municipals.  

 

 

3. ASSUMPTES A TRÀMIT 

El president pren la paraula i exposa que s’han de nombrar set membres a la 

comissió del Pacte Local, on es treballen les competències dels municipis 

conjuntament amb la conselleria d’Administracions Públiques. Aquesta queda 

formada per: 

- Sr. Juan Jaume Mulet, batle de Llucmajor. 

- Sr. Bartomeu Jover Sánchez, batle d’Estellencs. 

- Sra. Àgueda Reynés Calvache, batlessa de Maó. 

- Sr. Mateu Ferrà Bestard, batle de Banyalbufar. 

- Sr. Gabriel Ferrà Martorell, batle de Puigpunyent. 

- Sr. Joan Rotger Seguí, batle de Selva. 

- Sr. Josep Marí Ribas, batle de Sant Josep de Sa Talaia.  

 

El senyor Ametller aconsella als nous membres que es llegeixin les ponències 

realitzades a la darrera legislatura, fruit del treball realitzat en aquesta comissió.  

Concreta que a aquesta comissió s’arribà a un acord en quan a les 

infraestructures educatives, diferenciant reparacions i manteniment de 

inversions, però que aquests acords no s’estan complint i és l’ajuntament al final 

el que s’ha de fer càrrec. 

El senyor Santandreu informa que enviarà les ponències a tots els membres del 

consell executiu.  

 

Per altra banda, el senyor Verd exposa que a l’anterior legislatura ell era el 

representant de la FELIB  al Consell Assessor de Comerç, que ha estat convocat 

per assistir-hi en breu, i com que aquest nomenament encara no s’ha modificat, 

s’ofereix per assistir-hi com a representant de la FELIB. Els assistents 

s’assabenten i manifesten la seva conformitat.  

 

El senyor Santandreu pren la paraula i exposa breument les conclusions extretes 

fins el moment. 
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De la mateixa forma el consell elegeix els següents representants a les 

corresponents comissions externes, quedant formades de la següent manera:  

 

Consell Assessor de Serveis 
Social (Inst. Mallorquí ) 

titular                                           
Antoni Mulet Campins, batle de Maria de la 
Salut 

suplent                                       
Jeroni Salom Munar, batle de Binissalem 

Consell Assessor millora 
Accesibilitat i supressió 
barreres arquitectòniques 

titular                                            
Regidora INCA 

suplent                                     
Ana Lia Noval García, 2ª tinenta de batlessa de 
l’ajuntament de Maó. 

Fòrum Balears Competitiva 

titular                                            
Joan Albertí Sastre, batle de Fornalutx 

suplent   
Vicenç Marí Torres, batle Santa Eulàrlia del Riu 

 

 

PRECS I PREGUNTES 

 

Sense més assumptes a tractar, el president dóna per finalitzada la reunió del 

Consell Executiu. 

 

 

El secretari general    Vist i plau 

                                                                El president
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